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REFERAT GRØNT RÅDS MØDE 

TORSDAG DEN 8. SEPTEMBER 2022 KL. 1530-1830 
 
Tilstede: 

Danmarks Naturfredningsforening, Flemming Stenild 

Dansk Landbrug Sydhavsøerne, Jens Kahr 

Dansk Ornitologisk Forening, Rene Christensen 

Dansk Skovforening, Lars Wilhjelm 

Dansk Sportsfiskerforening, Allan Hansen 

Friluftsrådet, John Knudsen 

Guldborgsund Sports- og Idrætsråd, Bjarne Boesen 

 

Guldborgsund Kommune: Jakob Lysholt, Anita Pedersen (ref). 

 

Afbud: Friluftsrådet, John Knudsen og Naturstyrelsen, Helge Hansen 
 

 
1. Velkomst  

Der blev budt velkommen. 
2. Referat fra sidste møde – godkendt pr mail 

Ingen spørgsmål til referatet. 

3. Input til politisk prioritering (bilag) 
Det udarbejdede forslag fik stor ros. Alle var enige om tilgangen. Der kom 
kun to tilføjelser. En ekstra bullet: ”Sikre at mangfoldighed af planer sam-
tænkes” samt tredje bullet skulle ændres til ”styrke naturgenopretningen 
og sikre overholdelsen af bestemmelser for naturbeskyttelse og frednin-
ger”. 

 

Til det planlagte møde med TKM den 20. september 2022 blev der lavet 
en plan. Der var tillige enighed om, at man skulle foreligger nogle dilem-
maer. Fx hvis man udbygger med 500 feriehuse i Marielyst. Hvad med el, 
drikkevand, kloakering, varme, vejnet, renovation, fødevarebutikker mv. 
Alle beslutninger har nogle konsekvenser, og de skal huskes at blive gen-
nemtænkt. 
 

4. Greenwash - udfordringer (to bilag: JP og Altinget) 
Alle beslutninger har nogle konsekvenser, og der skal tages nogle valg.  



 
 

 
 

SIDE 2/6 Fx hvis man har valgt at udlægge 15 ha til skov ved Sakskøbing til ca. 
250.000kr pr ha. Skulle man have valgt anderledes? Skulle man have byt-
tet jorden til lavbundsjorde til ca. 60.000kr pr ha. Hermed kunne man 
have fået fire gange mere natur og mere biodiversitet da en udtørret mose 

hurtigere giver afkast ift arter og naturtyper i forhold til en tidligere inten-
siv dyrket mark tilplantet med skov. Er det biodiversitet, eller er det men-
neskelig velvære i form af bynær natur, som vi har fokus på? 
 
Eller når vi laver Vild med Guldborgsund. De ting der investeres i. Er det 
vigtigt med at indkøbe frøblandinger ift til indkøb og udplantning af lokale 
træsorter? Eller skal fokus være på bevidsthedsændring hos borgere i ste-

det for at redde nogle konkret arter her og nu. Eller skal vi høste frøblan-
dinger i nærområdet, eller indkøbe danske frøblandinger eller skal vi ind-
købe frøblandinger med ikke hjemmehørende arter fordi de er billigere? 
 

Der er hele tiden nogle valg, og det skal vi være meget bevidste om. 
 

5. Hvorledes prioriteres biodiversitet i Vild med Guldborgsund og ift 
skovrejsning v. Rasmus Nyholt 
Vild med Guldborgsund 

Der er en positiv stemning fra borgerne omkring tiltag, der bidrager til læ-

ring om naturen.  

 

Følgende tiltag har været igangsat: 

-nyt tema hver måned som er formidlet ud via FB og web. Fx byg en fug-

lekasse, eller lav din egen kvasbunke. 

-konkurrencer om at være den vildeste skole og institution 

-mødt borgerne forskellige steder med informationer og frøposer 

-i proces med at omlægge drift at kommunale arealer 

-god dialog med medierne om konceptet 

 

Der er politisk ønske om, at fortsætte tiltagene i 2023. Af nye tiltag plan-

lægges det: 

- en målrettet dialog med virksomheder 

- nedsættelse af dialoggrupper ift kommunale arealer 

Grønt Råd anbefalede, at man ved udarbejdelse af lokalplaner for nye bo-

lig- og industriområder indarbejdede vild med viljekonceptet. Dernæst var 

der også et ønske om, at få mere fokus på vores sommerhusområder, da 

de rummer store naturværdier. Det blev også fremhævet, at man ønskede 

at prioritere udplantning af lokale træsorter og lokale frøblandinger. 

 

Konkurrencen Vild med Vilje er netop afsluttet, og her kom Guldborgsund 

Kommune med i top 20. Tillykke med det ☺ 

 

Skovrejsning 

Der er udlagt et skovrejsningsområde nær Sakskøbing på 15 ha, hvor der 

planlægges at blive plantet skov i 2023. Der er udarbejdet en plan over 

tiltag, der vil hjælpe biodiversiteten på vej så som etablering af enge, 

vandhuller, jordvolde, og udlæg af ældre træstammer. Der vil også blive 

anvendt træer af lokal oprindelse som kæmpeege, kræge, skærmelm mv.  

 

Udgifter til skovrejsningen er minimal. Arealet er kommunalt ejet. Der-

næst så er der to puljer, hvor man kan få tildelt træer og plantning af 

uden beregning. Den kommunale udgift står så i drift fremadrettet, lige-

som der også er udgifter til klargøring af området ift anlæg af skovveje, 

søer, jordvolde mv. 

 



 
 

 
 

SIDE 3/6 Positive tiltag ved skovrejsning er, at skoven på sigt vil binde CO2, der op-

høres med anvendelse af næringsstoffer og pesticider, grundvandet be-

skyttes og befolkningen er positiv stemt over for mulighed for rekreative 

tiltag. 

 

6. Grøftekanter (bilag) 
Grønt Råds indstilling til slåning af vejkanter i forhold til biodiversitet, 
landbrug og omkostningseffektivitet. 

 
Punktet udsat til næste møde. 
 

7. Status på sol og vind v. Ramus He Hastrup 
A. Regeringens klimaaftale omkring screening af landbaseret energianlæg. 

Regeringen og en bred kreds af partier har i juni 2022 indgået Klimaaftale 

om grøn strøm og varme 2022 . Som en del af den politiske aftale skal Bo-

lig- og Planstyrelsen i samarbejde med Energistyrelsen og Miljøstyrelsen 

udføre en landsdækkende screening af potentielt egnede arealer til etable-

ring af energiparker. Kommunerne er blevet opfordret til at bidrage, til 

den statslige screening ved at indmelde arealer, som kommunerne vurde-

rer, er egnede til etablering af VE-anlæg. Kommunen har besluttet, at 

man ikke vil byde ind med nogle arealer. Selvom kommunen ikke har budt 

ind med arealer til screeningen, kan styrelsen vælge at inddrage arealer 

inden for kommunegrænsen. Hvis kommunen ikke ønsker at bidrage med 

planlægning for arealer i kommunen, kan planlægning for energiparker 

gennemføres fx via udstedelse af et landsplandirektiv. 
 

Ved energiparker forstås større samlinger af landvindmøller og solcellean-

læg. 

 
B.Revision af planloven ift klima og solceller i det åbne land 
Der er indgået aftale mellem regeringen (Socialdemokratiet), Vestre, 

Dansk Folkeparti og Det Konservative Folkeparti om opfølgning på evalue-
ring af planloven m.v. den 15. juni 2022. Det er aftalt, at der udarbejdes 
en bekendtgørelse og vejledning for opstilling af store solcelleanlæg i det 
åbne land, herunder om de særlige regler i kystnærhedszonen. Der har 
været ønske om en ensretning og større forudsigelighed. 

 

C.Kommunens solcelle- og vindmøllestrategi 
Planlægning for solcelleanlæg vil indgå i det igangværende arbejde med 
revision af kommuneplanen. Der er endnu ikke taget stilling til, hvorledes 
man vil gribe sagen an ifht. placering af solceller. Man kunne fx lave plus 
og/eller minus zoner. Der foreligger allerede flere ansøgninger om anlæg. 
Afklaring af ansøgningerne forventes at ske i forbindelse med kommune-

planlægningen. 
 

D.Solcelleprojektet i Bøtø Nor (bilag afgørelse fra Bolig- og Planstyrelsen) 

Styrelsen har givet afslag på en anmodning om at få dispensation til etab-
lering af et solcelleområde inden for Natura 2000-området. I henhold til 
bekendtgørelse nr.1282 af 26. november 2016 er der forbud mod at etab-
lere tekniske anlæg inden for Natura 2000-områder. Det er kommunen, 

der har ansøgt om at få tilladelse til at dispensere fra planlægningsforbud-
det. Derfor er det også kun kommunen, der kan påklage afgørelsen. Det 
er besluttet, at man tager afgørelsen til efterretning, og at den ikke påkla-
ges.  

 
 
 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fkefm.dk%2FMedia%2F637917348773018203%2FKlimaaftale%2520om%2520gr%25C3%25B8n%2520str%25C3%25B8m%2520og%2520varme%25202022-1.pdf&data=05%7C01%7Caped%40guldborgsund.dk%7C106bffb2112c4645670208da97d9f8ca%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C637989259676516642%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=JPRz0Ut2LF1Bnjn2CYM9xZvNqMNoF7Lo%2BpY39DGTakM%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fkefm.dk%2FMedia%2F637917348773018203%2FKlimaaftale%2520om%2520gr%25C3%25B8n%2520str%25C3%25B8m%2520og%2520varme%25202022-1.pdf&data=05%7C01%7Caped%40guldborgsund.dk%7C106bffb2112c4645670208da97d9f8ca%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C637989259676516642%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=JPRz0Ut2LF1Bnjn2CYM9xZvNqMNoF7Lo%2BpY39DGTakM%3D&reserved=0


 
 

 
 

SIDE 4/6 8. Status på Naturlandet v. Frederik Cordes 
Der er tildelt 18 mio kr fra Nordea-fonden til Guldborgsund og Lolland 
Kommuner i perioden 2016-2022 til projekt Naturlandet, som er en fælles 
platform for natur- og fritidsoplevelser på Lolland-Falster. 

 
Projektet har haft fire hovedkomponenter: 
1) Etablere tre informationspunkter (ved Nakskov Fjord, Maribosøerne og 

Guldborg Sund) og udarbejde formidlingskoncepter 
2) Opgradere eksisterende naturområder 
3) Arbejde med partnerskaber, borgerinddragelser mv 
4) Skoler og institutioner 

 
Projektet afsluttes ved udgangen af 2022, og der er ikke taget stilling til, i 
hvilken form det fortsætter fremadrettet. 
 

9. Destination Sydfalster v Frederik Cordes 
Destination Sydfalster er en strategisk udviklingsplan for Sydfalster. Ambi-

tionen er, at kommunen vil: 

• Skabe økonomisk grobund for ny bosætning 

• Udbygge området 

• Tiltrække flere turister 

• Udvikle eksisterende kvaliteter 

• Bedre økonomisk grobund 

 

Dette forventes ske gennem syv indsatser: 

• Stedbundne kvaliteter 

• Gedser Odde 

• Nye overnatningsmuligheder 

• Give Gedser et løft 

• Etablering af en stormflodsrute og ruter på tværs 

• Fortælle historierne 

• Fugletræk 

 

Planen forventes vedtaget af Byrådet den 19. september 2022 

 

Grønt Råd fandt, at det var vigtigt, at man huskede at kigge på den over-

ordnede planlægning. Hvis man udbygger med flere turistovernatningsfa-

ciliteter, har man da husket at ind tænke drikkevand, kloakering, renova-

tion, vejnet, indkøbsmuligheder mv. 

 

10. Status DK 2020 v. Anne-Louise Lopez Bøttger-Rasmussen  
Kommunen har forpligtiget sig at være CO2 neutrale i 2030. Der skal udar-

bejdes en handleplan, som skal godkendes af Økonomiudvalget til okto-

ber/november 2022. Der er afholdt tre workshops for borgere og forenin-

ger om: transport, landbrug og energi. I samarbejde med konsulentfir-

maet Rambøl er der udarbejdet et udkast til et virkemiddelkatalog. 

 

Den endelige plan skal afleveres til Contico inden juni 2023. 

 

11. Biodiversitetspuljen (bilag 2022 og 2023) v. Anita Pedersen 
Guldborgsund Kommune har oprettet en Biodiversitetspulje for 2022-2024 
med 2 mio. kr. pr år. Tildeling af midler skal følge Naturstrategien. Over-
sigt er vedlagt over projekter der gennemføres i 2022.  
 

Indstilling ønskes fra Grønt Råd til TKM om fordeling af midler i 2023. Der 
var ønske om noget mere baggrundsmateriale. På den baggrund blev det 
besluttet, at man digitalt vil foretage en indstilling. Administrationen frem-
sender yderligere materiale. 
 



 
 

 
 

SIDE 5/6 12. Nyt fra Kommunen: 
A. Nedsættelse af Kystvandråd 

Kommunerne er inviteret til et digitalt informationsmøde den 9. 
september 2022. Det rygtes, at der kommer en bekendtgørelse 

om, hvor mange kystvandråd staten ønsker at nedsætte. Der går 
rygter om kun 4-5. Det er staten, der er ansvarlig myndighed på 
havet. Derfor vil kommunernes rolle være en sekretariatsfunktion.  

B. Opfølgning Natura 2000-planer 2022-2027 
Udskudt til næste møde. 

C. Opfølgning Vandområdeplaner 2021-2027  
Udskudt til næste møde. 

D. Status kommunale naturgenopretningsprojekter, Natura 2000-pro-
jekter mv 
Udskudt til næste møde. 

E. Havvindmøllepark Guldborgsund  

Udskudt til næste møde. 
F. Kommuneplanarbejdet, Grønt Danmarkskort mv. 

Udskudt til næste møde. 
G. Klapning ansvarsområder (bilag) 

Udskudt til næste møde. 
13. Nyt fra medlemmerne 

Udskudt til næste møde. 
 

14. Evt. 

Næste møde er 17. november 2022 kl. 1530-1830. 

 

  

Anita Pedersen 

Chefkonsulent  



 

 

 


